
ACTA DEL CONSELL DE DEPARTAMENT (CD) DE CIÈNCIES CLÍNIQUES DEL DIA 7 DE JULIOL DE 2022 
 

El Director del Departament, Dr. Jordi Dorca, dona la benvinguda als assistents i els demana autorització 
per poder gravar la reunió sense que hi hagi cap negativa a la proposta. Seguidament comença la reunió 
segons l’ordre del dia establert. 
 
1. Aprovació de l’acta anterior.  

No hi ha correccions i l‘acta s‘aprova per assentiment. 
 

2. Informe del Director 
 

• Rectificació de la composició del Consell Permanent (CP) del Departament de Ciències 
Clíniques (DCC). El Dr. Dorca comenta que s’han produït modificacions en la composició del CP 
amb la incorporació de la Dra. Laura Pérez Palma com a coordinadora de la Secció de Podologia. 
 

• Calendari de les comissions d‘adjudicació de places de professors/es associats/des. Aquestes 
comissions tindran lloc els dies 11, 12 i 13 de juliol d’enguany. El tribunals ja han estat aprovats 
per la Comissió de Professorat de la Facultat de Medicina i Ciències de la Salut (FMiCS) i els 
membres ja han confirmat la seva disponibilitat. El Dr. Dorca ens comenta que s‘ha traslladat al 
vici-rector (VR) la inconveniència de les dates, molt properes als períodes vacacionals, el que 
dificulta la composició del tribunals. En total es convoquen 23 places: 15 d‘associat mèdic 
vinculades a diferents hospitals del Campus i 8 de la UFIR de Podologia, per tant no vinculades. 

 

• Convocatòria de places de professors/es agregats/des. Es convoquen 2 places, una a 
Odontologia, dins de l ‘àrea de Patologia General, i una altra de Psicologia, de l’àrea de 
Psiquiatria. Els tribunals ja han estat aprovats per la comissió mixta UB/ICS. El Dr. Dorca ens 
comenta que degut l’escàs nombre de psicòlegs professors permanent vinculats a hospitals, s‘ha 
hagut de recórrer a professors associats. També comenta que aquest any portem uns 4 mesos d 
‘avantatge comparat amb la convocatòria de l‘any passat i que confia en que les comissions 
puguin estar en marxa al novembre. 

 

• Sol·licituds de certificacions de qualitat docent per acreditacions de l‘Aneca. El Dr. Dorca 
sol·licita i obté l’aprovació del CD per cursar els certificats corresponents a un nombre de 
professors que l’han demanat amb la intenció de acreditar-se per l’Aneca pròximament. Els 
sol·licitants son: Dra. Gómez Roig, Dr. Pablo Moreno, Dr. Ramón Salazar, Dr. Juan José Sánchez 
(per a titulars), Dra. Eva Peguero i Dr. Jose Lluis Ballvé (per a professor contractat doctor). El Dr. 
Dorca ens recorda que aquesta certificació de qualitat docent ha de ser validada per la 
Vicerectora de Docència i que aquest procediment alternatiu deriva de la dificultat en obtenir 
informació a partir d‘enquestes de l‘alumnat.  

 

• Resolució de canvi de dedicació pel Dr. Josep Maria Cruzado. El Dr. Dorca informa de 
l’aprovació per part de la Comissió de Professorat de la FMiCS de la sol·licitud presentada 
prèviament a aquest CD pel Dr. Josep Maria Cruzado, demanant el canvi de dedicació de temps 
parcial (6P) a temps complert (C3), i que es farà efectiva amb l‘inici del nou curs acadèmic 2022-
2023. 

 

• Informe sobre les darreres Juntes de Facultat. El Dr. Dorca ens comunica que s‘han celebrat 
dues Juntes de Facultat des del nostre últim CD. A la primera, celebrada el dia 4 de juliol a 
Bellvitge, es va elegir el Dr. Trilla com a Degà de la FMiCS fins al maig del 2025, període en el que 
està prevista una renovació de la Junta. A la segona, celebrada el 14 de juny al Campus Clínic,  es 
va acceptar la proposta de des-adscripció per part de l‘Escola d‘Infermeria de la FMiCS. A partir 



d’ara aquest procediment continuarà les seves instàncies fins la seva aprovació final per part del 
Rector. El Dr. Dorca comenta que la nova Facultat d’Infermeria de la UB podria ser una realitat el 
curs 2023-2024. 

 

• Priorització per a les noves places de catedràtic. La Comissió de Professorat del Consell de 
Govern de la UB, reunida el 15 de febrer de 2022, va aprovar 23 noves places de catedràtic 
(contractat/titular). D‘aquestes, 5 places s’atorguen per la nomenada via d’excel·lència, dirigida 
a persones referents en recerca a nivell internacional, i 18 per la via de promoció entre totes les 
facultats de la UB. D‘aquestes 18 places, 4 seran cobertes per motius de dèficits departamentals 
i la resta per concurs de mèrits. Un altre criteri de selecció és la distribució equitativa en funció 
de gènere. El Dr. Dorca ens informa de que a la nostra facultat s’atorgaran 4 places (2 via 
excel·lència i 2 via promoció de mèrits). 

 

  
 

Seguint aquest criteris s’han prioritzat 120 candidats a la UB, 19 d‘ells a la nostra facultat. Dins 
d‘aquests 19 es troben 2 professors del nostre campus, concretament el Dr. Cequier i el Dr. 
Pintó.  
 

• Guia per a la correcta identificació d’autories a les publicacions de la UB.  La UB ha publicat una 
guia amb les pautes per a una correcta identificació de les autories i filiacions de les publicacions 
de la UB. La UB te el màxim interès en l‘aplicació d‘aquests criteris de cara a evitar errors i 
omissions en l’avaluació de la seva producció científica. El Dr. Dorca diu que penjarà aquesta 
guia a la web del Departament. 
 

• Aplicació de la directriu del VR de PDI sobre la contractació de professorat no permanent.  El 
Dr. Dorca comenta i destaca la problemàtica derivada de la recent comunicació del VR de PDI en 
relació a la contractació de professorat no permanent. Degut al conegut excés de despesa de la 
UB en el capítol 1 i a la exigència de la Conselleria d’Economia de corregir-lo, el VR ordena 
retornar als nivells de contractació de gener del 2021.  

 
En el cas del nostre Departament, aquest excés es calcula en un total de 1200 hores PDA 
equivalent a 14 contractes de professor associat 3P o a 40 places 1P. A més, en el seu comunicat 
el VR especificava que aquesta retallada s’efectués abans de Setmana Santa. La situació es va 
consensuar amb el companys del Clínic per adoptar una actuació conjunta. El Dr. Dorca ens 
expressa que per ell no ha estat gens fàcil ni agradable haver d’aplicar les retallades, però que la 



naturalesa obligatòria del comunicat del VR no deixava alternativa. En aquest sentit, d’acord 
amb la Comissió de Professorat, es va determinar una estratègia per no haver de rescindir cap 
contracte sinó reduir la dedicació d’alguns d’ells de forma repartida, amb l‘objectiu de 
minimitzar l‘impacte a nivell individual.  
 
Finalment la retallada afecta a 3 col·lectius: 1) Nous contractes de associat mèdic (15 persones) 
que seran tots 1P; 2) Professors de > 65 anys que continuen actius per raons diverses (3 
persones) que passen a 1P; 3) Professors associats sense la tesi doctoral, amb la excepció 
d’aquells que per la seva especial dedicació docent o investigadora (TFGs, coordinadors 
d‘assignatura, classes magistrals o tesi en fase de defensa imminent) van ser exclosos de la 
retallada. També es van considerar excepcions el professors de medicina primària degut a la 
seva càrrega d‘estudiants. El Dr. Dorca va comunicar de forma personalitzada aquestes decisions 
a totes les persones implicades.   
 
En la mateixa línia del Clínic, amb això es va arribar a reduir 960 hores, la qual cosa representa el 
80% de la sol·licitud del Dr. Abadal. No obstant, el mateix VR s’ha pronunciat en el sentit 
d‘acceptar la proposta, això si, recordant que la referència continuava sent la contractació del 
2021. El Dr. Dorca ens explica també que, en consens amb el Degà, s’ha fet arribar al VR la nostra 
voluntat de no tornar a aplicar mesures d‘aquest tipus en el futur, cosa amb la qual semblava 
estar d‘acord.  
 

• Dit això el Dr. Dorca es mostra sorprès per haver rebut fa pocs dies una nova comunicació del 
VR exposant que dels 286 professors del nostre campus, 140 no arriben al 80% de l’assoliment 
dels seus encàrrecs docents. El Dr. Trilla sol·licita que aquestes dades siguin revisades. Un primer 
anàlisi realitzat al Departament revela que és molt difícil deduir les diferències concretes entre 
“complidors i no complidors” a partir de les dades aportades. No obstant, es va poder identificar 
com una causa parcial la baixa valoració de les hores de pràctiques. El Dr. Dorca reconeix que 
aquest tema l‘hi preocupa i comenta que des del Departament estarem molt atents a l’evolució 
d’aquesta problemàtica.  
 
En resposta a alguns comentaris dels assistents el Dr. Dorca planteja la possibilitat d’un debat 
futur, ja que, especialment desprès del Pla Bolònia, les pràctiques resulten un capítol fonamental 
i imprescindible en els ensenyaments sanitaris. També comenta la necessitat d’establir els 
criteris de les valoracions dels encàrrecs docents de forma transparent i intel·ligible, i destaca el 
fet de que als associats no els hi valorin la seva activitat investigadora. 

 
3. Informe del Vici-Degà acadèmic 
 

• El Dr. Nolla inicia la seva intervenció referint-se a la problemàtica de les retallades de professors 
associats presentada pel Dr. Dorca. El Dr. Nolla informa de que, en una reunió amb el Degà en el 
mes de maig, van parlar de la situació i van consensuar que el Vicerectorat no hauria de tornar a 
plantejar mesures restrictives emparant-se en el dèficit econòmic de la UB. El Dr. Nolla és 
optimista i està convençut que entenen les característiques especials dels ensenyaments 
sanitaris i les seves necessitats de professorat.  
 
D’altra banda i en relació al comunicat del VR denunciant defectes en el compliment dels 
encàrrecs docents del professorat al nostre Departament, el Dr. Nolla considera que són dades 
molt primerenques i que de moment desconeguem el significat concret d‘aquestes 
informacions. 

 



A continuació ens informa que el dia 27 d‘octubre a les 18:00 h. tindrà lloc l‘acte de celebració 
des 50 anys al Paranimf. El lema del mateix és “Celebrant una col·laboració d’èxit “ i serà presidit 
pel Rector i al qual assistiran la Dra. Figuerola en representació de l‘Hospital de Bellvitge, i el Dr. 
Trilla com a representant de la Facultat de Medicina i Ciències de la Salut. En aquest acte es 
preveu una intervenció del Dr. Gudiol que farà una revisió històrica, i una taula rodona amb la 
intervenció de la Dra. Carme Cabellos, el Dr. Josep M. Cruzado i el Dr. Josep M. Caminal, que 
comentaran algunes experiències de la seva etapa d’alumnes i especialistes del campus. També 
hi participarà la Dra. Eulàlia Juvé. 

 
Pel que fa al tema dels espais al Campus Bellvitge, el Dr. Nolla comenta que degut a la necessitat 
d’incorporar un grup més d’alumnes d’infermeria, la zona d’informació de l‘antic aulari es 
transformarà en 2 aules de 100 alumnes. 

 
El tancament de curs s’ha fet amb total normalitat. Ens recorda que el dia 5 de juny es va fer 
l’acte de graduació, segons el Dr. Nolla especialment emotiu, i aprofita per felicitar la Dra. Luisa 
Corral, el Dr. Nadal i el Dr. Antoni Rafecas que han estat triats com a padrins. L’inici de curs serà 
el 7 de setembre d’enguany, excepte el primer curs que serà el dia 12. La classe magistral 
inaugural serà impartida pel Dr. Antoni Rafecas. 
 
 

4. Informe del President de la Comissió de Professorat (CPr) 
  

• El Dr Borràs informa del contingut de les tres reunions celebrades per la CPr des de l’últim 
Consell.  
 
La primera (4/4/22) es va dedicar íntegrament a discutir els criteris per aplicar la reducció 
d‘hores als professors associats que ja ha comentat el Dr. Dorca.  
 
A la segona (25/5/22) es va parlar sobre l’elaboració dels tribunals de places d‘associats 
constatant la inconveniència de les dates actuals de convocatòria i la necessitat de avançar-les.  
 
A la tercera (6/6/22) es va valorar l’informe del VR comentat també pel Dr. Dorca. El Dr. Borràs 
considera que, tot i que aquestes dades semblen bastant provisionals, seria important poder 
clarificar la metodologia utilitzada per l’avaluació aplicada que resulta molt difícil d’interpretar 
en base a la informació rebuda. No obstant això, la CPr considera que un dels possibles orígens 
de la problemàtica radica en l’escassa valoració de les pràctiques clíniques. En aquest sentit el 
Dr. Borràs recorda que la legislació limita el nombre d’alumnes atenent les consultes i que això 
repercuteix directament en la necessitat de professorat. D‘altra banda, a les pràctiques sovint 
intervenen col·laboradors del serveis que no són professors, i assenyala la necessitat de 
reconèixer i valorar aquesta activitat. Per últim, el Dr. Borràs ens comenta que es preveu 
convocar una sèrie de reunions amb els coordinadors d’assignatures amb l’objectiu de conèixer 
les particularitats i problemàtica de les pràctiques a les diferents àrees d‘ensenyament.  
 
A partir de la discussió generada amb els assistents, es posen sobre la taula les distintes 
modalitats de pràctiques (simulació, clíniques, quirúrgiques, etc.) i la necessitat de valorar-les de 
forma individualitzada. També es comenten les limitacions d’algunes situacions especials, com 
és el cas de l‘atenció a pacients immuno-suprimits o oncològics. Com a conclusió s‘acorda la 
conveniència d’analitzar totes aquestes variables de forma integrada, permetent una reflexió de 
Campus que tindrà influència en una millor valoració de la nostra docència i les seves 
necessitats.  
 



5. Informe del President de la Comissió de Doctorat 
 

• El Dr. Dorca ens informa, en representació del Dr. Santin que no ha pogut assistir. A les últimes 
reunions s‘ha parlat d‘intentar definir el paper de la Comissió de Doctorat al nostre Campus. El 
Dr. Santín, que a més és el nostre representant a la Comissió de Professorat de la Facultat en el 
Programa de Recerca Traslacional, considera important augmentar el flux d’informació existent, 
no només sobre les tesis llegides sinó també sobre aquelles en fase de desenvolupament. En 
aquest sentit s’ha iniciat una campanya sol·licitant al professorat informació extra amb l’objectiu 
d’identificar possibles problemes que puguin comprometre l’èxit final de les tesis en curs. 
 
El Dr. Dorca ens informa de que actualment hi ha 22 tesis depositades en el Campus: 12 del 
Departament de Ciències clíniques, 1 del Departament de Patologia i Terapèutica Experimental, 
2 adscrites a l’IDIBELL i 7 d‘Odontologia, la qual cosa considera que no està gens malament.  
 
Ens comunica que el 22 de juliol hi haurà una reunió de la CP per actualitzar el criteris de 
valoració de les publicacions en les tesis doctorals i que aquesta normativa es penjarà a la web 
del Departament 

 
6. Informe del President de la Comissió d’Innovació Docent 

 

• El Dr. Sabaté comença la seva intervenció recordant que les persones de contacte encarregades 
del Laboratori de Simulació (LS)  són l’Anna M. Solanilla i la Míriam Sánchez, a les qual s’han de 
dirigir les sol·licituds de reserva de les aules (lab.hab.cliniques.bell@ub.edu).  
 
Ens informa de que s’ha produït un canvi en el perfil d‘utilització del laboratori amb un major ús 
pels Graus de la UB i una reducció en la formació continuada de l‘hospital, que ara es fa 
prioritàriament a la unitat de la planta 15 de l’Hospital de Bellvitge. No obstant ens comenta que 
encara es fan projectes de formació continuada avançada si hi ha disponibilitat.  

 

 
 

Comenta també que globalment el percentatge d‘ocupació de les aules s’ha anat incrementant 
des del mes de setembre i ressalta que els dijous i divendres són els dies de la setmana 
tradicionalment amb més ocupació, suggerint als professors que vulguin implementar la seva 
docència al LS utilitzar la resta de dies per evitar la saturació del personal i els espais.  
 
El Dr. Sabaté ens dona la bona noticia de que al 2021 s’ha obtingut la renovació de l’acreditació 
del grup RIMDA degut en part a la suma de noves activitats d’innovació docent per part del 
professorat, i en aquest sentit destaca la contribució del Grau de Podologia. També subratlla la 
importància de publicar i difondre els resultats dels projectes de cara a les futures acreditacions 

mailto:lab.hab.cliniques.bell@ub.edu


(cada 3 anys). El Dr. Sabaté comenta que encara hi ha un cert desconeixement del què és el 
RIMDA i recorda que hi ha informació a la web del departament i també una web específica 
(www. ub.edu/rimda/content/grupcombel) on trobar informació detallada del nostre grup 
Combell i de les seves línies d‘innovació docent.  

 

 
 

També menciona que la implementació del RIMDA ha estat desigual a les diferents facultats de 
la UB, i que la participació ha estat especialment significativa a la de Ciències de la Salut. 
Comenta que de fet hi ha 6-7 grups a Bellvitge i que el nostre grup ocupa la 2ª posició al 
Campus. 
 
El Dr. Nolla intervé per felicitar el Dr. Sabaté per l’èxit obtingut amb el nou LS i s’interessa per la 
participació concreta dels diferents Graus del Campus. El Dr. Sabaté puntualitza que és el Grau 
de Medicina el que sol·licita amb major freqüència la utilització del LS, però que en part és degut 
a que Podologia i Odontologia ténen les seves pròpies àrees de simulació.  
 
El Dr. Dorca intervé per explicar les característiques de l’Aula Híbrida. Bàsicament es tracta d’un 
aula que permet activitats hibrides amb un suport audio-visual de qualitat. En relació amb 
aquest, el Dr. Sabaté explica que hi ha un programa pilot transversal en marxa per adoptar 
activitats virtuals en 3D. Comenta que hi ha un suport econòmic de la UB per aquest programa 
que de tenir èxit, es podria traduir amb 2 projectes de simulació en violència de gènere i 
emergències mèdiques respectivament.  

 
 

7. Informe del President de la Comissió de Docència 
 

• El Dr. Ramos informa en primer lloc dels resultats de la enquesta realitzada als estudiant de 4t 
curs en referència al grau de satisfacció amb la docència rebuda. Destaca l’alta participació i que 
el 94% dels alumnes es declara satisfet o molt satisfet. Indica també que ni gènere ni nota final 
semblen influir en els resultats.  

 
 

 
 
 



Pel que fa al coneixement i acceptació per part d l‘alumnat del mètodes d’innovació docent, els 
resultats de l’enquesta mostren que els sistemes favorits de l’alumnat són per aquest ordre: 
casos clínics, simulació i ABP. Aula inversa i gamificació resulten menys coneguts i valorats. 
 
El Dr. Ramos destaca que interrogats sobre l’aplicació d’aquest mètodes en la docència, la 
majoria de l‘alumnat es mostra prudent, optant per una introducció progressiva i limitada 

 
 

 
 

Destaca també alguns del comentaris dels alumnes pel que fa a la redundància d’informació i en 
general a la valoració prudent dels mètodes d‘innovació en comparació als clàssics, degut, 
segons els alumnes, a la sobrecàrrega de feina que els primers representen.  
 
El Dr. Dorca intervé dient que els resultats d‘aquestes enquestes fan pensar, ja que semblen 
indicar que els alumnes no són massa favorables als mètodes d’innovació docent en comparació 
als clàssics. Per tant recomana reflexionar i encaminar els esforços en adequar i equilibrar 
l’oferta docent en relació a la seva utilitat i acceptació. 

 
8. Informe de la Coordinadora de la Secció Departamental de Podologia 

 

• La Dra. Pérez inicia la seva presentació expressant la seva preocupació per la problemàtica de les 
retallades al professorat associat. Ens explica que a la Secció Departamental de Podologia (SDP) 
hi ha 42 associats i que tots estan per sobre de les hores lectives totals. És per això que, tal i com 
ja s’ha comentat abans, no entèn els criteris de valoració aplicats a l‘hora d’avaluar els encàrrecs 
docents del professorat. Destaca el cas dels professors associats que a més són coordinadors 
d’assignatura, amb la corresponent sobrecàrrega d’activitat que això representa.  
 
La Dra. Pérez subratlla l’especial situació dels professors associats de Podologia que exerceixen 
de forma privada i individual, amb la conseqüent dificultat per a la recerca i l’assoliment de 
criteris d‘acreditació.  
 
Comenta que aquest curs han tingut 3 baixes (1 jubilació i 2 renúncies) i que espera siguin 
reemplaçades de cara a mantenir el nombre de professorat necessari pel volum d‘alumnes.  
 
A més destaca que al llarg del curs 2023-24 es jubilaran 2 professors permanents i 1 associat, i 
assenyala el problema de l‘envelliment del professorat permanent de Podologia.  
 
Davant de tota aquesta problemàtica, la Coordinadora considera que són necessàries polítiques 
d‘incentivació en comptes d’actituds restrictives i retallades. 

 
9. Precs i preguntes 

• No n’hi ha 


